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ةـــــالخلاص  
الرنين هيدرازون وتشخيصها بواسطة مطيافية  -من الازو ركبم ( 18) الدراسة تحضير تضمنت هذه 

  النووي المغناطيسي
13

C NMR   مطيافية الرنين النووي المغناطيسي،
  1

H NMR،  مطيافية الاشعة تحت

 كمتحسسات جزيئيه لتعملذه المشتقات تم تصميمها وه .CHNوجهاز تحليل العناصر FT-IR الحمراء 
 لأيون الاسيتيت . انتقائية بصرية

 لأيونانتقائية التحسس على  مشتقاتموقع معين في التركيب الرئيسي للفي لدراسة تأثير المعوضات 
في تركيبها  OCH3, –CH3, –H –Br -CN , –NO– تم تصميم المشتقات بحيث تحتوي على الاسيتيت

. 

-4) انلين(،-سيانو-4) (59-54الازو )-دهايداتلالمشتقات من ا(  6) ير ضتضمنت تح الخطوة الاولى
التي  انلين(،على التوالي،-نايترو-4) انلين(،-ميثوكسي-4) انلين(،-مثيل-4) )الانلين(، انلين(،-برومو

مختلفة في الموقع بارا بالنسبة لمشتقات الانلين التي استخدمت للحصول على مشتقات  تحتوي مجاميع
 الساليسالدهايد كما موضح في المخطط الاول. مع لازو بواسطة تفاعل الازوته متبعا مع تفاعلا-الدهايدات

لتحضير المشتقات بواسطة التفاعل مع انواع من  (59-54الازو )-الخطوة الثانية تم استخدام الدهايدات
 بنزوهيدرازايت(،-هيدروكسي-4) هيدرازايت(،-)ايزو نيكوتينك ات الحوامض الكربوكسيليةتهيدرازي

( كما موضح في 80-63يدرازون جديد )ه-( مركب ازو 18) , بهذه الخطوة تم تحضير )بنزوهيدرازايت(،
,FT-IRالمخطط الثاني, و تم تشخيصها بواسطة مطيافية 

 1
H NMR 

13
C NMR  

الاسيتيت  لأيون الكشف دراسة حساسية وانتقائية تم( , في هذه الخطوة 80-63) تتم تحضير المركبا بعدما
Fم محاليل من ايونات مختلفة من ااستخد تم , اذ

−
, H2PO4

−
, NO2

−
, NO3

−
, Cl

−
, HSO4

−
, HCO3

− 
 و 

اظهرت النتائج ان المشتق الذي يحتوي على مجموعة ساحبة يتفاعل مع ايون الاستيت ليعطي  الاسيتيت
 لأيون, تم حساب ثابت التفكك  الاسيتيت لأيونتغير لوني واضح  مما يجعله متحسس جزيئي انتقائي 

الدراسة معرفة  وتضمنتفوق البنفسجية , -مع المتحسسات بواسطة تسحيحات المطيافية المرئية الاسيتيت
 المجاميع المعوضة المختلفة على فعالية المتحسسات المحضرة.تأثير 



 

(59-54) الازو-الدهايداتلتحضير  لاولمخطط اال  
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(80-63) هيدرازون-الازولتحضير لثاني مخطط اال  
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Abstract 

In the present work, 18 new azo-hydrazone derivatives have been designed, synthesized and 

characterized by FT-IR,
 1

H NMR and 
13

C NMR spectroscopy. The new compounds were 

designed to act as selective molecular sensors for naked-eye detection of acetate anion.  

To study the effect of the substituent at certain position in the main structure on the selectivity of 

the sensors, the compounds were designed to have –OCH3, –CH3, –H –Br -CN or –NO2 at that 

position. 

The first step involved the synthesis of 6 azo-aldehydes (54-59) that involved the desired groups 

at the para position of the corresponding aniline derivative that were used to get the azo-aldehyde 

via diaztization reaction followed by reaction with salicylaldehyde, Scheme A. 

Then in the second step, the prepared azo-aldehydes (54-59) were used to synthesize the target 

molecules by the reaction with deferent carboxylic acid hydrazide which were also have been 

chosen to have 3 different substituents at certain position. By achieving this step, we managed to 

synthesize 18 new azo-hydrazone derivatives (63-80), Scheme B. All the synthesized compounds 

were characterized by FT-IR, 
1
H NMR, 

13
C NMR and CHN analysis. 

Having successfully synthesized the target compounds (63-80), the next task was to study the 

sensitivity and selectivity toward AcO
−
, accordingly, solutions of different anions F

−
, H2PO4

−
, 

NO2
−
, NO3

−
, Cl

−
, HSO4

−
 and AcO

− 
were used. The results revealed that the compound with 

electron withdrawing groups interact selectively with acetate producing a significant feasible 

color change which make them considered as selective molecular sensors for naked-eye 

detection of acetate. The dissociation constant for AcO
− 

with the new sensors was also 

determined by running spectrophotometric titrations, a comparative study were performed to 

understand and explain the effect of the different substituents on the activity of the synthesized 

sensors.  
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Scheme A: Synthesis of Azo-Aldehydes 54-59 
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Scheme B: Synthesis of Azo-Hydrazones 63-80 
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